
muotccs cars*! ,
S I B I U

** * «y^ |̂'V*v̂ yVVVvV%̂ fyVVyVVV̂
1

ECONOMISIREA +  BONA 
eOSPODARIRE A METALULUI 

= EFICIENTA ECONOMICA 
RIDICATA

Congresul al IX-lea şi Conferinţa Naţională a P.C.R., 
au_ pus in faţa cadrelor din economie sarcina gospodăririi 
chibzuite a metalului. Dinamizate şi focalizate spre utili
zarea raţională şi economisirea resurselor materiale, ener
giile creatoare din uzinele constructoare de maşini au 
conferit activităţii de valorificare superioară a metalului 
caracterul unei acţiuni riguroase ascendente. în ciuda tu
turor aşteptărilor, se mai fabrică şi azi, în unităţile con
structoare de maşini, utilaje şi maşini în care se încorpo
rează cantităţi mai mari de metal decît trebuie. Este ade
vărat că, pină-n prezent, s-au realizat succese importante 
pe linia valorificării superioare a metalului, dar acest lucru 
nu poate mulţumi pe nimeni. „Alerta“ în această acţiune 
de răspundere trebuie să continue cu o intensitate şi mai 
mare. Iată de ce ziarul nostru a invitat în jurul „mesei 
rotunde“ o serie de specialişti din uzinele constructoare 
de maşini din judeţul Sibiu, care, dezbătînd tema: ECO
NOMISIREA +  BUNA GOSPODĂRIRE A METALU
LUI =EFICIENŢĂ ECONOMICĂ RIDICATĂ, să îm
părtăşească din metodele lor aplicative, să constituie un 
schimb de experienţă în domeniul amintit — pentru toţi 
participanţii.

La discuţii au participat:
•  EUGEN ARMIE, inginer tehnolog la uzina „Balanţa“ 

Sibiu
•  1 9 ^ ^  BANEA, inginer tehnolog la Uzina mecanică 

Sibiu
•  VASILE BUFU, inginer şef adjunct la „Automeca- 

nica“ Mediaş
•  VICTOR BOICU, inginer la Uzina mecanică Mîrşa
•  OVIDIU PELIGRAD, inginer la uzina „Indepen

denţa“ Sibiu
•  FRIEDRICH LOEW, inginer la întreprinderea in

dustrială orăşenească Sibiu
•  IOAN ROŞU, inginer şef la Fabrica de cuţite Ocna 

Sibiului
•  NICOLAE EBLE, inginer şef la Uzina mecanică 

Mîrşa
•  MIRCEA STREZA, tehnician la Uzina mecanică 

Sibiu
Relatările de la această „masă rotundă“ le publicăm în 

pagina a Il-a a ziarului.
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SARCINI URGENTE
pentru impulsionarea lucrărilor 

agricole de primăvară
Condiţiile bune de climă din ul

timele zile au favorizat începerea 
lucrărilor agricole de primăvară. Din 
controalele efectuate pe teren şi din 
datele transmise rezultă că, la ni
velul judeţului, pînă marţi s-au în- 
sămînţat peste 1 000 hectare. La 
arături, din 7 779 hectare, planifi
cate, s-au realizat circă 2 000 hec
tare.

Rezultatele obţinute pînă în pre
zent ne permit să tragem concluzia 
că în marea majoritate a coopera
tivelor agricole de producţie au fost 
create toate condiţiile pentru des

făşurarea lucrărilor în timpul optim 
şi la un înalt nivel agrotehnic. Sínt 
unităţi în care semănatul culturilor 
din prima urgenţă se află pe terminate 
ca urmare a unei bune organizări a 
muncii şi a folosirii tractoarelor şi 
maşinilor la întreaga lor capacitate. 
De exemplu, la C.A.P. Miercurea, 
Tîrnava, Broşteni, Ighişul Nou sfecla 
de zahăr a fost însămînţată pe în
treaga suprafaţă planificată. Ovăzul 
s-a terminat de însămînţat la C.A.P. 
Biertan, Agnita, Dobîrca, Miercurea; 
mazărea la Boian, Micăsasa, Moşna, 
iar orzoaica la C.A.P. Cornăţel.

Nu se poate trece însă cu vederea

COSTIN FELEGEAN
preşedintele Uniunii judeţene Sibiu 
a cooperativelor agricole de producţie

i aptul că în unele cooperative agri
cole de producţie campania agricolă 
de primăvară nu se desfăşoară la 
nivelul cerinţelor. Există şi unităţi 
— ce-i drept puţine — în care, 
pînă sîmbătă, nici n-au început în- 
sămînţările, cum este cazul la Alâ- 
mor, Aciliu, Marpod, Poplaca şi 
Porumbacu de Sus. Factorii de con
ducere din aceste unităţi au uitat 
probabil faptul ca însămînţarea cul
turilor în perioada optimă are o 
deosebită însemnătate. Cîteva exem
ple vor putea edifica rezultatele 
bune obţinute de unele C.A.P. pe 
linia ridicării producţiei agricole ca 
urmare a efectuării la timp a însă- 
mînţărilor. Astfel, la cultura sfeclei 
de zahăr, în 1967, C.A.P. Şura 
Mare, Amnaş, Şeica Mare, Mediaş, 
Copşa Mică au realizat sporuri de 
producţie de 20—40 la sută faţă de 
plan şi de sută la sută faţă de alte 
unităţi care ău întîrziat semănatul. 
Concluzia ce se desprinde de aici

Acţiuni de înfrumuseţare 
Tinereţe ş i elan 3  SIBIULUI

Cetăţeanul sibian care trece prin 
vreunul din parcurile oraşului se 
opreşte plăcut surprins să privească 
zecile de băieţi şi fete, tineri ieşiţi, 
o dată cu primăvara, să îngrijească 
spaţiile verzi ale urbei. Actul con
semnat, deşi repetă acţiuni ce au 
devenit un fel de tradiţie, reţine 
atenţia trecătorului, ca în fiecare 
an, prin armonia dintre vîrste şi 
prospeţimea anotimpului.

Şi cum să nu capete un surplus 
de măreţie aceste fapte, ce se înscriu 
într-un amplu program de activităţi, 
cînd ele înmănunchează elanul, buna 
dispoziţie şi dăruirea ? ! Ele vin să 
completeze într-un mod discret bio
grafia tineretului nostru, al cărui 
timp liber este folosit judicios, con
stituind, undeva, pe planul educaţiei, 
un real suport moral, ridicat pe una
nima participare a tinerei gene
raţii la muncă patriotică.

Pornind de la imaginile oferite de 
sutele de tineri pc care i-am întîlnit, 
mcepînd de duminică, prin parcuri, 
sau pe malul Cibinului, am dorit să 
aflu mai detailat proiectele lor în 
această privinţă.

— Problema aceasta — spunea to
varăşul Ilarie Munteanu, prim-secre- 
tar al Comitetului U.T.C al muni
cipiului Sibiu — a curăţirii parcuri
lor, este, am putea zice, un aspect 
doar care rezultă din angajamentele 
luate de utccişti pentru acest an, în 
privinţa muncii patriotice. Cei a- 
proape două mii de tineri care vor 
lua parte la aceste acţiuni, se vor

strădui, totodată, să întreţină spaţii
le verzi ale oraşului, să sădească mii 
de flori, precum şi 20 ha de arbo
ret.

— Cînd a început munca patrio
tică, de fapt, în acest an şi în ce a 
constat ea?

— La ora actuală — a reluat to
varăşul Munteanu — suma de 50 000 
de ore muncă patriotică efectuate 
deja considerăm a fi grăitoare. încă 
de la începutul anului, tineretul a 
prestat aceste ore în întreprinderile 
respective, de a căror înfrumuseţare 
s-au preocupat. O dată cu venirea 
zilelor însorite, au ieşit, după cum 
aţi observat, să amenajeze spaţiile 
verzi amintite. Cei pe care i-aţi în
tîlnit erau de la uzina „Automeca- 
nica*, Fabrica de confecţii, fabrica 
„Drapelul roşu“, fabrica „Libertatea“.

— Ce figurează în programul ac
tivităţilor viitoare?

— Spicuind cîteva mai importan
te, am aminti: se va taluza malul 
Cibinului, va fi amenajată o bază 
sportivă pentru tineret, se vor efec
tua lucrări în valoare de 30 000 lei 
pentru introducerea unei conducte, 
mărindu-se, astfel, debitul de apă al 
oraşului, iar în vară vom organiza 
două tabere la C.A.P. Dealul Dăii 
Tinerii se vor strădui, după cum se 
poate deduce, ca prin cele 160 000 
ore de muncă patriotică ce le vor 
efectua în acest an, să adauge o notă 
in plus la întreţinerea unei frumoa
se haine a oraşului.

M. NIŢĂ

D epu ta tu l 
prim u l g o sp o d a r  
a i oraşu lu i

D e  c i ţ i v a  a n i  s t r ă -  g r ă d in i le  ş i c u r ţ i le  tm a  ca re  l - a  v i z i t a t  p e  l u -  
z i l e  P a r is  ş i Y a l t a  ş i-a u  m a i  în g r i j i tă  d e c î t  a lta ?  l iu  M a ie r  la  s p i ta l ,  c în d  
s c h im b a t  t o ta lm e n te  î n -  S - a r  p ă r e a  c ă  f ie c a r e  e ra  b o l n a v . . E x is tă  u n  
fa f iş a r e a -  O  s im p lă  t r e -  g o s p o d a r  e î n t r - o  t o -  o m  p e  c a re  l -a u  a le s  
c e r e  p e  a c e s te  s t r ă z i  e v ă r ă ş e a s c ă  d i s p u tă  c u  ca  f i i n d  c e l  m a i  d e s -  
s u f ic ie n tă  p e n tr u  a o b -  c e lă la l t ,  cu  v e c in u l ,  ta in ic  d in  c ir c u m s c r ip -  
s e r v a  că  e x i s tă  c in e v a  M e r i tu l  s -a r  p u te a  să  f ia  n r .  180: A c e s t  o m  
c a re  p u n e  la  in im ă  f i e -  f i e  a l  l u i  S im ia n  C h i -  se  n u m e ş te  V i c to r  M o l -  
c a re  c o l ţ iş o r ,  f ie c a r e  f i r  c u l i ţă ,  o r i  a l  lu i  R i -  d o v a n .  I n  a l te  c ir c u m -  
d e  f lo a r e ,  f ie c a r e  p o m .  c h a r d  G ro s s , o r i  a l  lu i  s c r ip ţ i i  e l  se n u m e ş te  
U n u i  s in g u r  o m  i - a r  f i  V io r e l  G a v r e a .  D e  f a p t ,  a l t f e l ,  d a r  a re  a c e la ş i  
im p o s ib i l  să  fa c ă  a t î t a !  m e r i tu l  e s te  a l  f i e c ă r u i  m a n d a t ,  a c e e a ş i în c r c -  
E x p l ic a ţ ia ?  C u m  a u  a -  g o s p o d a r .  E x i s tă  în s ă  d e r e  a c e tă ţe n i lo r ,  a c e-  
p ă r u t  î n  ju r u l  p o m i lo r  c in e v a  c a r e - i  a n im ă ,  le a ş i o b l ig a ţ i i  şi ră s-  
c e r c u n  d e  f lo r i?  C u m  c in e v a  c a re  le  p o a r tă ,  p u n d e r i  d e  d e p u ta t ,  
d e  a c e s te  s t r ă z i  s í n t  în  î n  m o d  d e o s e b i t ,  d e  I u b i t o r  d e  lu c r u r i  f r u -  
p e r m a n e n ţă  p r o a s p e te ,  g r ijă .  E x i s tă  c in e v a  c a -  m o a şe , c e tă ţe n i lo r  le  
c u ra te ?  C u m  d e  f a ţa -  re  a p la n e a z ă  n e în ţc le -  p la c e  s ă - l  n u m e a s c ă  s u 
d e le  c a se lo r  r e s p ir ă  g c r ile  d in t r e  v e c in i ,  a -  f l e t u l  c ir c u m s c r ip ţ ie i ,  
o  lu m in ă  d e  s ă r -  tu n c i  c în d  d in  n e fe r i -
b ă to a r e ?  D e  ce  s ín t  c ir e  a p a r ,  e x i s tă  c in e v a  G. FĂGET

este clară. Consiliile de conducere 
şi specialiştii vor trebui să ia ur
gente măsuri pentru impulsionarea 
ritmului la pregătirea solului şi 
efectuarea însămînţărilor.

In cadrul complexului de măsuri 
agrotehnice menite să asigure, în 
condiţiile judeţului nostru, obţinerea 
unor însemnate sporuri de produc
ţie, se înscrie şi fertilizarea solului. 
In numeroase unităţi, datorită mă
surilor luate de consiliile de con
ducere, au fost transportate în cîmp 
cantităţi importante de îngrăşăminte 
naturale şi s-au administrat îngrăşă
minte chimice pe 32 982 hectare 
din 60 295 planificate. Nerealizarea 
planului de fertilizare denotă de
sigur existenţa unor serioase defi
cienţe şi în această direcţie. In co
operativele agricole de producţie 
cum sínt cele din Aciliu, Alămor, 
Amnaş, Apóidul de Sus, Avrig, 
Bruiu, Buia, Răvăşel, Nocrich, Noul 
Român, Porumbacu de Sus, Raco- 
viţa, Velţ, unde consiliile de con
ducere, specialiştii n-au dovedit su-. 
ficientă preocupare, nu s-a realizat 
nici 50 la sută din sarcina planifi
cată privind transportul în cîmp a 
îngrăşămintelor organice.

Avînd în vedere timpul înaintat, 
este necesar ca în fiecare unitate, 
cu sprijinul organizaţiilor de partid, 
să fie antrenate toate forţele şi mij
loacele pentru ca acţiunea de fer
tilizare a solului să se încheie cît 
mai urgent.

Asigurarea şi pregătirea seminţe
lor constituie, de asemenea, o sar
cină din cele mai importante. Cu 
toate acestea şi la ora actuală mai 
există unităţi cooperatiste ca cele 
din Arpaş, Alămor, Buia, Cornăţel, 
Noul Român, Săcădace care n-au 
ridicat încă întreaga cantitate de 
sămînţă repartizată.

In acest an sínt de plantat în 
unităţile cooperatiste din judeţ 443 
hectare cu cartofi timpurii şi 7 447 
hectare cu cartofi de toamnă. O 
grijă deosebită se impune a fi acor
dată sortării şi calibrară cartofilor 
de sămînţă în aşa fel îneît să se 
poată efectua plantatul cu mijloace 
mecanice.

O altă sarcină de mare însemnă
tate, pusă de partid în faţa agricul-

(Continuare în pag. a 111-a)

Librărie
nouă

In vederea satisfacerii în bune 
condiţiu«]' a cerinţelor crescînde ale 
cumpărătorilor de cărţi, rechizite de 
birou şi şcolare, în curînd se va 
deschide pe strada Tribunei nr. 2 
o nouă librărie. Pe lingă cărţi şti
inţifice. şcolare şi beletristice uni
tatea respectivă va avea şi un raion 
cu discuri.

Consfătuire
Din iniţiativa Comitetului U.T.C. 

al municipiului Sibiu, azi, la ora 
17, va avea loc în sala albastră a 
Muzeului Brukenthal, din localitate, 
o consfătuire a tinerelor cadre teh- 
nico-inginercşti. La întrunirea res
pectivă se vor dezbate pe larg pro
bleme legate de tema propusă: „Pro
cedee tehnologice noi în industria 
constructoare de maşini“.

Spre hidro
centrala de 
pe Argeş

I n  p l in a  d e s fă ş u r a r e  a v a c a n ţ e i , 
e x c u r s i i le  c o n t in u ă  să  c o n s t i tu ie  u n a  
d in t r e  c e le  m a i  a t r a c t i v e  a c ţ iu n i  î n 
tr e p r in s e  d e  e le v i .  C e i  8 0  d e  e l e v i  a i 
u n o r  l ic e e  ş i ş c o li  p r o fe s io n a le  d in  
S ib iu  v o r  fa c e  o e x c u r s ie  î n  3 0  m u f 
t ié  la  h id r o c e n tr a la  d e  p e  Ar& eş.

A

In prag de primăvară
LA CISNÄDIE

Un lot de autocamioane cisterne, gata de plecare în curtea uzinei 
„Automecanica“ — Mediaş

izbucnise dintr-odată primăvara 
aceasta bogată în sentimente, pri
măvara noastră şi a pămîntului, 
primăvara care ne scoate din casă 
şi ne poartă paşii mereu neobosiţi 
pe drumuri, printre oameni, pe me
leaguri mai mult ori mai puţin cu
noscute. Primăvara aceasta care îmi 
aminteşte de un tei înflorit la Cis- 
nădie, de frumuseţea meleagurilor 
cisnădiene, cînd se revarsă peste oraş 
firmecul florilor de măr ori de 
prun de prin grădinile oraşului. Pre
simţind revărsarea bogată de lumină 
florală am poposit plin de speranţe 
şi de bucurie în acest oraş unde 
florile primăverii se continuă în 
toate anotimpurile în covoarele 
demne de basme mai îndrăzneţe de
cît acelea cu Şeherezăda. Dar vai. 
a trebuit să-mi fie frînt elanul de 
la primii paşi pe străzile Cisnădiei. 
Căci de la bun început m-a înă
buşit praful. De ani de zile, pe 
străzile Cisnădiei domnesc aceleaşi 
grămezi cimentate de noroi, aceleaşi 
gropi, aceleaşi bălţi şi noroaie în 
vreme ploioasă. De ani de zile pe

reţii caselor şi gardurile sínt insul
tate pînă deasupra geamurilor de 
noroiul ţîşnit de sub roţile trac
toarelor şi maşinilor. Trebuie spus 
o dată că la Cisnădie cel mai ne
glijat este acest sector: de gospodă
rire a oraşului. Nici un sat din ju
deţul Sibiu nu arată atît de deplo
rabil precum Cisnădia. Şi cîtă tine
reţe există la Cisnădie, cîtă forţă dc 
muncă, cîte posibilităţi.

Nu se poate, tovarăşi de la Con
siliul popular, să se dezgheţe o 
dată indiferenţa aceasta pentru ora
şul covoarelor şi al fetelor fru
moase ? Vă plac aşa de mult toate 
casele stropite de cenuşiul noroiu
lui ? Nu aveţi nici o ambiţie în 
primăvara aceasta ? Sínt atîţia cis- 
nădieni gata să-şi ofere serviciile, 
pentru acţiuni de muncă patriotică.

Drept să spun, nu numai noroa
iele mi-au tăiat pofta de-a trai sen
timente mari la Cisnădie. Am cum
părat un bilet la concertul semi-

(Continuare in pag a lll-a)

D. GEMENEL

Cu planul trimestrial îndeplinit 
întreprinderea poligrafică Sibiu

Colectivul Întreprinderii poligra
fice Sibiu şi-a îndeplinit planul 
producţiei globale şi marfă pe tri
mestrul I, cu cinci zile înainte de 
termen.

Ponderea cea mai mare, în pro
porţie de 41 la sută, pe trimes
trul I a fost realizată de colectivul

secţiei offset, urmată de zeţărie cu 
16 Ia sută, imprimare tipar înalt 
15 la sută, legătoria de cărţi 13 k  
sută, mercantila) 7 la sută, carto- 
naje 5 la sută şi zincografia cu 3 ia 
sută.

întreprinderea şi-a realizat de ase
menea sarcina livrărilor la export 
la termenele prevăzute.

Pentru sezonul cald din acest an, secţia sere parcuri, sectorul Sub arini 
a întreprinderii comunale din Sibiu pregăteşte cca. 350 000 răsaduri cti 
diferite flori ornamentale, destinate înfrumuseţării parcurilor din oraş.

Foto: Fr. NUSS

Călătorul e un om curios. Nu-i place, din politeţe sau comoditate, 
sau mai ştii din cauza cărui complex posibil, să exprime în faţa 
gazdelor observaţii critice. „Oraşul dumneavoastră are un cer minu
nat şi m-am simţit admirabil în timpul vizitei mele“ — spune el 
cu o politeţe evazivă. Aceasta nu înseamnă neapărat lipsa de fran
cheţe. S-a făcut următoarea investigaţie realizată în două etape. La 
plecarea dintr-o localitate, turiştii au fost chestionaţi asupra impre
siilor pe care le-au avut. Zîmbete amahilc, mulţumiri, — „totul a 
fost admirabil“. Lipsuri ? Prea puţine, neînsemnate.

In etapa a doua s-a procedat altfel. Li s-au dat turiştilor chestio
nare, cu rugămintea de a le completa acasă la ei şi de a le trimite 
prin poştă. Rezultatul ? Observaţii critice mult mai multe, mai 
tăioase, exprimate cu luciditate.

Situaţia expusă mai sus nu priveşte în mod direct Sibiul. Ea însă 
se referă şi la el, întrucît Sibiul e un centru turistic, iar cei care fac 
sondaje de opinie trebuie să ştie să discearnă răspunsul politicos de

întrebările 
unui călător

cel adevărat. Cît despre mine, cunoscînd asemenea reacţii, după o 
clipă de ezitare — omenească — m-am decis, în cele din urmă,
pentru politeţea sinceră a călătorului care e şi gazetar şi a cărui
politeţe constă în a spune exact ce crede.

De aceea revin asupra străzii sibiene. Nu pentru a diminua im
presiile fierbinţi pe care le-am mărturisit deunăzi, tot în coloanele 
acestei tribune. Ele au fost sincere. Dar, dincolo de izbucnirea de 
lirism, — cînd e vorba de o cercetare mai de amănunt — rămîne
loc şi pentru. .  . proză. Şi această proză iat-o exprimată în cîteva
întrebări: Dacă printre atîtea denumiri reuşite, deasupra magazine
lor se mai află banale cuvinte ca: „Poşeta“, „Croşeta“, „Cravata“ 
sau „Bumbacul“, de ce unele firme, prin înfăţişarea lor, contra
stează stilului arhitectonic al străzii atît de specific sibian ? Sínt 
firme care ar putea sta pe străzile oricărui oraş. înseamnă că la 
Sibiu nu se prea potrivesc. De ce la restaurantul „Unicum“, denumit 
Lacto-vegetarian (e nevoie să explic noţiunea) — ţi se oferă cu pre
cădere grătar ca la orice alt local ? Laptele — ţi se explică — l-au 
băut sportivii veniţi prin surprindere într-un mare lot. Aş fi cre
zut-o dacă această explicaţie nu s-ar fi repetat de trei ori la rînd.

De ce într-o vitrină vizavi de acest „Unicum“ sínt expuse cărţi 
apărute acum 3—4 ani („Obsesia“ de I. Grigorescu, „Muzicuţa cu 
schimbător“ de Nicuţă Tănase), iar un afiş te îndeamnă să le cauţi 
urgent Ia una din librării ? E o păcăleală pregătită de 1 aprilie ? 
Sau vitrina urmează să fie declarată muzeu ? De ce la restaurantul 
„Dunărea“, mereu în dezordine, se practică o ciudată autoservire 
care duce la îmbulzeală ? Am comandat o friptură la grătar şi a 
trebuit — după acest sistem — să vin din două în două minute 
pentru a mă interesa dacă e gata. Mărturisesc că n-am găsit încă 
nicăieri un asemenea mod original de deservire.

Sínt observaţii prea pretenţioase ? Nu cred. Să presupunem că 
eram vilegiaturist, venit într-un oraş de plăcere, — toate aceste scă
deri, după prima impresie îneîntătoare şi-ar fi spus cuvîntui. Eu 
le-am dat numai forma scrisă, sperînd că prin sesizarea lor — aşa 
cum o fac sistematic şi confraţii mei de la această publicaţie — ele 
vor fi eliminate şi asta va fi numai în avantajul acestui frumos oraş 
de la poalele munţilor.

Vasile NICOROVICI

/
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O „masă rotundă“ l ECONOMISIREA + BUNA
GOSPODĂRIRE A METALULUI

cu specialiştii din uzinele 
constructoare de maşini 

din judeţul Sibiu
Problema economiei de metal trebuie să constituie pentru întreprin

derile constructoare de maşini de pe teritoriul judeţului nostru o preo
cupare esenţială despre al cărei final nu se poate vorbi niciodată. Sursă 
permanentă de economii în general, de sporire a eficienţei economice, 
de îmbunătăţire a aspectului produselor şi de ridicare a parametrilor 
lor funcţionali, preocuparea pentru economisirea metalului atrage după 
sine o înviorare generală în atmosfera de lucru a uzinelor în sensul 
creşterii gradului de calificare profesională a muncitorilor, inginerilor 
şi tehnicienilor, al respectării disciplinei tehnologice în special, un im
puls dat în genere organizării ştiinţifice a producţiei şi a muncii.

Aşa cum am anunţat în pagina I, în eele ee urmează dăm cuvîntul 
specialiştilor^

Paleta largă a mijloa
celor de intervenţie. Pe 
ce element acţionăm?

EFICIENŢA 
ECONOMICĂ 
R I D I C A T Ă

NICOLAE EBLE: Dacă discutăm 
despre consumul de metal şi econo
miile obţinute, sau care se mai pot 
face, trebuie pornit de la cîteva pre
mize: cauze interne — măsuri in
terne; greutăţi care nu depind de 
uzine, respectiv, factori externi ca
re diminuează posibilităţile uzinelor 
de a economisi metalul. Preocupări 
cred că există în fiecare uzină şi 
noi nu facem excepţie.

Vă rog să-mi permiteţi să amin
tesc de la început unele din măsu
rile bune luate de noi. Voi da, in
formativ, cîteva cifre cu referire 
la anul precedent, şi intenţiile ce le 
avem pentru 1968. Acţiunea de e- 
conomisire a metalului a îmbrăţi
şat la noi atît latura tehnologică, 
cît şi cea de concepţie, constructi
vă, în special trebuie să arăt că am 
pornit de la revizuirea consumuri
lor specifice. Noi am realizat, peste 
angajamentul de 1 la sută, 203 
tone, pe baza revizuirii consumu
rilor specifice. Prin reproiectare, re
ducerea rebuturilor, introducerea 
planurilor de croi combinat, încă 
trei sute şi ceva tone economii. In 
total, pe 1967 s-au economisit 902 
tone.

încă din 1966 ne-am puş proble- 
"ma reducerii substanţial? k consu

mului de metal.-Cum? De a folosi 
elemente profilate din tablă, ţevi 
rectangulare. La început am avut 
greutăţi în pregătirea S.D.V., dar 
ele sínt de domeniul trecutului; 
acum nu e cazul să le mai amin
tesc aici. In ce priveşte ţevile pă
trate şi profilurile rectangulare, am

NICOLAE EBLE: Da şi nu. Pen
tru că nici aici nu putem face prea 
mult. Coeficientul de utilizare a 
metalului, prin adoptarea planurilor 
de croit, e de 85—87 şi chiar 89 
la sută. Din această cauză, pe care 
o considerăm pozitivă, am fost puşi 
în situaţia de a nu putea realiza 
planul de deşeuri dat de I.C.M. 
pentru care am plătit penalizări (!)

O altă sursă de economisire a 
metalului este reproiectarea com
pletă a unor produse, modernizarea 
lor. Am mers şi pe calea aceasta. La 
tipul de remorcă 2 RB 50 am avut
0 greutate de 2 100 kg. La RM 4, 
proiectată şi experimentată recent, 
am realizat o greutate netă de
1 900 kg.

RED: Asta nu contrazice ceea 
ce aţi spus mai înainte?

NICOLAE EBLE: Nu. Trebuie să 
se ţină seama totuşi că, dacă vrem 
să reproiectăm ceva, avem nevoie 
de acordul beneficiarului, or, el nu 
întotdeauna este de acord cu re
ducerea cantităţilor de metal. Anul 
acesta ne-am angajat să dăm peste 
250 tone economii de metal. N-aş 
vrea să se creadă însă că tonajul 
mic înseamnă slăbirea preocupărilor 
noastre.

VASILE BUFU: Un alt aspect. 
Înainte avea mare circulaţie ideea 
folosirii oţelurilor inferioare ca o 
sursă de economii de metal. Dar e 
mai bine să foloseşti oţeluri slab 
aliate ceea ce, pe lîngă economisirea 
metalului, duce şi la o economie de

Există o apreciere una
nimă privind înlocuito
rii metalului?

RED: Se discută mult pro
blema înlocuitorilor ca o cale pe 
care se poate acţiona în econo
misirea metalului. Nu credeţi că 
acest lucru merită abordat în 
dezbaterea de faţă ? Ce chestiuni 
se pun, din acest punct de ve
dere, în întreprinderile dvs. ?

VASILE BUFU: Noi am încercat 
aici colaborarea cu ICECHIM-Bucu- 
reşti şi Combinatul de la Făgăraş. 
Rezultatele ar putea fi extrem de 
frumoase şi s-ar concretiza în sute 
de tone de metal economisit. Dar, 
deşi utilajele şi procesul tehnologic 
sínt foarte simple, manopera foarte 
redusă, nu putem folosi masele plas
tice cu caracteristicile de care avem 
nevoie pentru că nu ni le asigură 
furnizorii (e vorba de masa plastică 
cu fibre din sticlă). Mai e apoi şi o 
chestiune de preţ. In faza actuală e 
neeconomic să utilizăm înlocuitori 
la produsele noastre, pentru că re
ducem, pe deoparte metalul, dar plă
tim scump piesele din material 
plastic.

EUGEN ARMIE: Anul trecut am 
folosit ca înlocuitori 30 tone de 
masă plastică. Anul acesta ne-am 
propus cu 5 tone mai mult. Pro
blema confecţionării matriţei e 
foarte complicată. Dar, după păre

Aspect din timpul discuţiilor la „masa rotundă“ organizată de redacţie

întocmit o lucrare pe produse pen
tru a vedea care sínt lungimile op
time. Deci, ne-am zis: cu o singură 
lungime la un profil să putem sa
tisface mai multe produse. Gradul 
de folosire a metalului este influ
enţat de această sincronizare. Am 
stabilit lungimea optimă care să sa
tisfacă toate produsele, dar gradul 
de utilizare a acestor lungimi este 
diferit de la produs la produs. De 
aici ne dăm seama că înregistrăm 
totuşi o pagubă. Avem această idee 
în studiu şi aş vrea să spun că pro
blema nu este uşor de rezolvat.

RED: Uzina mecanică Mîrşa fo
loseşte formate diferite. Cum vă 
satisfac marii furnizori (Galaţi, 
Hunedoara, Reşiţa)?

NICOLAE EBLE: Laminoarelor 
de tablă nu le convin formate prea 
mici deşi, uneori, noi am avea ne
voie şi de aşa ceva. Anul trecut, 
numai în proporţie de 70 la sută 
am fost satisfăcuţi în ceea ce pri
veşte formatele speciale pentru o- 
bloane la autocamioane şi remorci. 
Este şi aici un robinet, prin care 
se risipeşte metalul şi care ar tre
bui închis.

RED: Deci, dacă în general, for
matele ne dau multă „bătaie de 
cap“, se poate acţiona eficient 
pe elementul tehnologic?

manoperă. Această problemă se pu
ne în special la laminate.

VICTOR BOtCU: Uzina din Mîr
şa şi-a luat de fapt angajamentul 
de a economisi, în 1968, 250 de 
tone metal. Şi garantăm că el va 
fi realizat. Pe ce cale? La remorcă, 
coeficientul de utilizare a metalului 
e de 82 la sută şi aceasta este, du
pă părerea mea, un indice ridicat.

VASILE BUFU: După părerea 
mea acest coeficient nu e ridicat. 
Noi avem 80 la sută şi la dumnea
voastră ar trebui să fie cu mult mai 
mare deoarece lucraţi piese în co
laborare, pe cînd la noi, la „Auto- 
mecanica“ Mediaş, coeficientul de 
folosire a metalului e încă mic da
torită faptului că sîntem obligaţi 
să executăm tot felul de piese: roţi 
dinţate, robinete, şuruburi etc., etc., 
care ne încurcă extrem de mult.

Mai e şi un alt aspect. Şi noi şi 
dv. sîntem uzine de prelucrare a 
tablelor. Din cauză că furnizorii 
ne livrează tabla la dimensiuni ne
potrivite cu cerinţele noastre, pier
dem mult metal. Din 4 remorci, 
una o aruncăm la fier vechi. So
luţia? Extinderea specializării. A 
face de toate nu e bine. Sîntem uzi
nă de carosări. Dar executăm nu
mai 50 la sută carosări.' Restul sínt 
prelucrări mecanice.

rea mea, e rentabilă folosirea mase
lor plastice la fabricaţia pe care o 
realizăm noi la aparatele de măsură 
şi control. Un inconvenient al uti
lizării lor este faptul că masa plas
tică, în timp se degradează.

VICTOR BOICU: O problemă 
legată de tema generală a discuţiei. 
Am mers, în scopul reducerii consu
mului de metal, pe calea utilizării 
profilelor rectangulare primite de

la Uzina metalurgică Iaşi. In gene
ral, piesele înlocuite cu profile rec
tangulare sínt table cu un preţ de 
cost scăzut. Profilele au aceleaşi ca
racteristici dar preţul e aproape 
dublu.

RED: Adevărul e că folosiţi 
aceste profile pentru că, în final, 
obţineţi totuşi un avantaj.

VICTOR BOICU: Bineînţeles, 
creşte productivitatea muncii.

VASILE BUFU: Aici aduceţi în 
discuţie un aspect al eficienţei eco
nomice, ceea ce nu-i jipsit de im
portanţă. Ce experienţă’bună şi tris
tă avem ? Am făcut o analiză a pre
ţului de cost. Ponderea preţului de 
cost la noi în uzină i o  constituie 
materialele (82 la su»), deci urma 
să vedem asupra căror factori acţio
năm. Nu ne-a fost greu să vedem 
care sínt aceştia. Aş' vrea să spun, 
din experienţa noastră, că, fără o 
evidenţă clară asupra Consumului de 
metal, conducerea oricărei -întreprin
deri este ca şi cum ar fi legată la 
ochi. Am organizat astfel grupa care 
se ocupă de consumurile specifice. 
Ea are sarcina de a iurmări respec
tarea lor. E foarte necesar. Trebuie 
intervenit acolo unde\ se depăşeşte 
consumul de metal. Aih făcut ceva 
studii şi am ajuns la concluzii. Coe
ficientul de utilizare, pe total pro
ducţie, a fost de 78,6 la sută şi sîn
tem nemulţumiţi. Aşa cum am spus, 
aceasta înseamnă, tot la a patra ma
şină carosată pe care o producem, 
«na se transformă în şpan. In 1968 
coeficientul de utilizare, pe total 
producţie, creşte la 80,5 la sută, deci 
pierderile au scăzut. Cum ? Prin re- 
proiectări, prin aplicarea unor noi 
procedee tehnologice, tipizări, reve
derea calităţii unor materiale, reor
ganizarea locului de muncă.

Care au fost rezultatele măsurilor 
specificate mai sus? In 1967 am ob
ţinut o economie de metal de 104 
tone, adică în loc de o reducere de 
1 la sută, cît era angajamentul luat, 
am ajuns la 2,47 la sută. Asta ca 
urmare a muncii în compartimentul 
de eoncepţie şi în cel de proiectare 
Ca urmare, prin reproiectarea cis
ternei, a crescut capacitatea ei cu 
181 litri. Deci, am îmbunătăţit un 
parametru. Dar mai departe nu pot 
merge pentru că nu-mi permite şa- 
siul. Or, în cazul cînd anumiţi pa
rametri calitativi, de genul celui dat 
mai sus, nu cresc, consider că, pe- 
dalînd pe reproiectări, facem o ri
sipă a muncii de concepţie.

Sarcini pe 1968: intervine din nou 
acel 1 la sută, faţă de realizările lui 
1967. Ne vom încadra. Angajamen
tul iniţial a fost mărit de la 30 tone 
la 40. In primele două luni din 1968 
am făcut o economie de metal de 
10 tone. împrejurările însă ne-au 
făcut să consumăm aproape 5 tone 
cu derogările.

RED: După cum se vede, de
rogările de materiale vă mănîn- 
că economiile. In timp ce unii 
adună gram cu gram, alţii au 
inimă largă, ţinînd cu I.C.M.-ul.

„Una prevede docu
mentaţia, alta aduce 
aprovizionarea şi altce
va iese din producţie”

VASILE BUFU: Desigur, o să mă 
întrebaţi de ce s-a întîmplat aşa. 
Pentru că nu se aduc la timp ma
terialele şi atunci cînd se aduc nu 
este ceea ce ne trebuie. In tot cursul 
anului 1967 am pierdut astfel, prin 
derogări, peste 20 tone de metal.

Un aspect negativ care mai există 
în urina noastră se referă la respec
tarea disciplinei tehnologice — con

diţie de bază care face să obţinem 
sau nu economii de metal. Una pre
vezi în documentaţie, alta te tre
zeşti că-ţi aduce aprovizionarea şi 
alta se face în producţie.

In 1967 am avut greutăţi în ceea 
ce priveşte rebuturile. Ponderea lor 
este şi acum la turnătorie. S-a luat 
de aceea măsura de a se reorganiza 
atelierul de turnătorie. In 1967 am

avut un procent permis de rebut de
7 la sută. Am realizat 4,5 la sută. 
(N.R. După cum se vede, la „Auto- 
mecanica“-Mediaş se mai uzitează un 
procedeu vechi, combătut în toate 
documentele de partid. Se admite 
„ab inito“ un procent de rebut. N o
roc că de data aceasta muncitorii 
nu s-au străduit să-l respecte. Nu 
ne îndoim că, conducerea uzinei va 
reveni asupra acestui procedeu). Re
buturile apar în general din negli
jenţă. Dar uneori apar şi din cauza 
unui proces tehnologic prost întoc
mit, aşa cum a fost cazul la noi.

OVIDIU PELIGRAD: Avem a- 
nual un mare consum de metal şi 
reducerea lui e privită la noi cu 
toată seriozitatea. Am elaborat în 
acest scop un plan de măsuri. Con
secinţa: 600 tone metal economisit 
în 1967. Ca metode, amintesc, în pri
mul rînd, reproiectările de utilaje, 
reducerea adaosurilor de prelucrare 
la turnătorie şi atenţia acordată pla
nurilor de croi. Asupra debităriii 
aş vrea să mă opresc puţin. Părerea 
noastră a fost că numai prin înfiin
ţarea unui atelier de debitare cen
tralizat se pot face economii vizi
bile de metal. Acest lucru a dat re
zultate mulţumitoare. In plus s-a 
pus accentul pe tipizarea unor pro
duse de la care sperăm să se reali
zeze însemnate economii de metal.

VASILE BUFU: Atelierul de debi
tare este în cadrul magaziei de ma
teriale ?

OVIDIU PELIGRAD: In afara
magaziei.

VASILE BUFU: Personal, cred că 
este mai bine atunci cînd atelierul 
de debitare este totuşi în cadrul ma
gaziei de materiale.

NICOLAE EBLE: Am început să 
organizăm şi noi atelierul de debi
tare care trece pe seama serviciului 
aprovizionării. Se fac fişe centrali
zate. Cel de la debitare priveşte lis
ta şi combină, foloseşte capetele de 
bară, ceea ce duce la o economie 
de metal. Am dat dispoziţie să se 
centralizeze toate planurile de ope
raţii.

VASILE BUFU: In general apro
vizionarea se opune ideii de a orga
niza atelierul de debitare la ea aca
să. Dar nu trebuie cedat.

Dintre su
te de so
luţii: re
proiecta
rea. Ce pă
rere aveţi?

OVIDIU PELIGRAD: Aşa cum 
am spus, şi noi am mers pe linia 
tipizărilor la anumite produse. U ti
lajul chimic are pondere însemnată 
în producţia uzinei „Independenţa“. 
Au fost tipizate fundurile şi flan- 
şele de la diverşi recipienţi. Avem 
astăzi o gamă mai restrînsă de re
pere, ceea ce reduce consumul de 
matriţe.

Am tipizat, de asemenea, unele 
elemente pentru S.D.V.-uri, extin- 
zînd astfel acţiunea în sensul că am 
folosit partea superioară a ştanţelor. 
Am elaborat apoi normative care 
influenţează consumul de metal. La 
anumite flanşe debitate integral din 
tablă am observat că se pierde ceva 
material. Am mers pe ideea de a 
confecţiona flanşele respective din 
segmenţi care urmau să fie sudaţi 
In acest fel s-a putut face reduce
rea normelor de consum cu mai 
mult de 2 la sută.

Un plan în genul acesta este şi 
pentru anul în curs, cînd avem de 
realizat o economie de metal de 
peste 300 de tone. Din punctul de 
vedere a! reproiectăriî produselor aş 
vrea să sp in însă cîteva lucruri. La 
maşina de călcat rufe vom ajunge 
de la 2 050 kg la 1 100 kg. Asta 
pentru că am trecut de la piese 
turnate, la repere ambutisate din 
tablă. Avem însă şi greutăţi în a-

ceastă acţiune. Proiectanţii nu ţi.i 
seama de dimensiunile standardizate 
ale materialelor precum şi de tole
ranţele negative la care de multe 
ori ne sínt furnizate materialele.

NICOLAE EBLE: La noi e in
vers. Toate tablele vin cu toleranţe 
în plus în loc de minus- Ceea ce la 
alţii e o binefacere, la noi e un 
necaz.

VICTOR BOICU: Anul trecut ta
blele au fost livrate cu cote tole
rate în plus şi de aceea am supli
mentat consumurile pe total cu 103 
tone de metal. Deci, avem după cît 
se vede, necazuri şi de la furnizori. 
Eforturile lor, unite cu ale noastre, 
în ceea ce priveşte economisirea me
talului, ar trebui sincronizate per
fect.

RED: Reluînd ideea tipizării 
— sursă importantă de econo
misire a metalului — n-ar fi 
lipsit de importanţă ca ea să fie 
generalizată în toate uzinele ju
deţului nostru, acolo unde se pre
tează.

OVIDIU PELIGRAD: Noi am 
acţionat însă şi pe tipizarea tehno- 
logiei.Am făcut nişte fişe tip. Avem 
posibilitatea să introducem 15—20 
repere care au aceeaşi gamă tehno
logică.

IOAN BANEA: Problema pc 
care o discutăm azi aici e, într-ade- 
văr, foarte importantă şi ne preo
cupă pe toţi. Izvoarele sínt enorme. 
Pentru a se ajunge la economii, la 
o mai bună gospodărire a metalului 
şi la noi s-au luat măsuri, imediat 
după ce am asimilat produse care 
se făceau înainte la uzina „înfră
ţirea“ — Oradea. Am văzut că 
anumite repere s-ar preta la forjat: 
axele de la presele cu excentric 
greutatea lor s-a redus cu 100 kg. 
Dacă am avea capacitate mai mare de 
forjare ne-am putea îndrepta atenţia 
spre o reducere şi mai substanţială

a consumului de metal. Dar din pă
cate chiar din prima decadă a lunii 
ianuarie am pierdut mult metal pen
tru că s-au prelucrat o serie de piese 
neforjate, neavînd plan de colabo
rare cu alte uzine Abia mai tîrziu 
cînd s-a pierdut o cantitate aprecia
bilă de metal, conducerea uzinei a 
rezolvat problema într-o oarecare 
măsură.

O sursă principală de economisire 
a metalului rămîne totuşi reproiec
tarea Comparînd greutatea utilaje
lor noastre cu cele produse în străi
nătate, ne dăm seama că nu stăm 
prea bine, De pildă, în ce priveşte 
fierăstrăul alternativ sîntem undeva 
pe la mijloc Reproiectînd o presă 
de 6,3 tone cu excentric, am reuşit 
s-o reducem cu 435 kg.

NTCOLAE EBLE: Reproiectarea 
ridică totuşi o problemă ce nu s-a 
amintit aici: care este colaborarea 
între proiectanţi şi tehnologii sede- 
vişti? Constructorii nu sínt întotdea
una şi buni tehnologi. Aici şi noi 
avem dificultăţi. Impunem de aceea 
constructorului să facă modificările 
pe care le cere tehnologul-

IOAN BANEA: Da, dar uneori 
nu ajungem la înţelegere cu construc
torul şei

VASILE BUFU: Atenţie, să nu 
facem o greşală Nu trebuie să pro
iectăm produse după posibilităţile de 
execuţie ale uzinelor, ci aceste posi
bilităţi să se ridice la nivelul unui 
proiect bun, întocmit după cerinţe 
moderne. De aceea sínt de părere 
că colaborarea constructorului cu 
tehnologul trebuie să se facă în fază 
de prototip şi de serie zero,

EUGEN ARMIE: In legătură cu 
„conflictul“ proiectant-tehnolog văd 
soluţia în sensul trecerii proiectanţi
lor — ca o regulă prin producţie, 
tehnologie şi apoi proiectare La 
uzina noastră s-a adoptat această 
soluţie.

Ponderea rebuturilor e 
la turnătorii. Uzinajul 
nu trebuie uitat

IOAN BANEA: La noi mai per
sistă încă această plagă a rebuturilor 
şi se mai dau multe derogări pentru 
că nu se găsesc întotdeauna materiale 
la dimensiunile prevăzute în consu
murile specifice. Acestea sínt mari 
canale de risipă.

NICOLAE EBLE: O idee: din 
deşeurile de la uzina noastră pot 
alimenta şi alte întreprinderi care-şi 
pot confecţiona anumite repere mai 
mici. La nivelul judeţului s-ar putea 
facilita acest avantaj

RED: Atenţie! Industria locală.
LOEW FRIEDRICH: Noi vom fi 

primul client. Pe linia celor discutate 
aici aş vrea să spun că produsele 
noastre au ajuns la limita extremă 
în ceea ce priveşte economisirea me
talului. (N. R.: se  p o a te  s p u n e  o a r e  
u n  a s e m e n e a  lu c r u  v r e o d a t ă ? V o m  
v e d e a  că  în s u ş i  in t e r lo c u to r u l  n o s tr u  
r ă s p u n d e :  n u .)  La prestaţii de ser
vicii mai avem ceva rezerve, chiar 
şi la turnătorie(!) La construcţii me
talice, nu prea avem posibilităţi de 
economisire a metalului. Şi asta din 
pricină că trece prea multă vreme 
pînă cînd constructorul ne dă dero
gare. Am da sugestia, pe linia celor 
ce discutăm, ca T.R.C.L. să se axeze 
mai mult pe profile presate. Propun 
ca întreprinderile de construcţii să 
revizuiască proiectele mai cu seamă 
la tîmplăria metalică. Am presupu
nerea că aceste întreprinderi dau 
proiecte depăşite din punct de ve
dere al consumului de metal.

RED: Nu este o presupunere, 
ci o realitate.

EUGEN ARMIE: La piesele tur
nate venite din colaborare avem dis
cuţii cu furnizorii (Uzina mecanică 
Sibiu), care nu se încadrează (nu vor

sau nu pot) întotdeauna în cerinţele 
noastre. Ca un exemplu putem da 
faptul că pereţii pieselor turnate se 
pot face mai subţiri.

NICOLAE EBLE: Şi la noi e un 
lucru asemănător — furnizorii ac
ceptă foarte greu să fie modificate 
anumite repere în sensul reducerii 
greutăţii lor, deoarece trebuie să-şi 
schimbe modelele de turnare.

MIRCEA STREZA: In 1968 con
sumurile specifice se vor reduce la 
noi la Uzina mecanică Sibiu cu 
44 tone Deja am obţinut rezultate 
pe primele două luni din acest an 
economisind 7 tone. Mai avem 
4 tone pentru a ne încadra în sar
cina trimestrială.

ION ROŞU- Noi folosim ca ma
terie primă pentru tacîmuri oţel 
scump. Ca atare, problema econo
misirii metalului se pune cu atît 
mai mult Acţiunea de reducere a 
consumurilor specifice a început la 
noi cu mulţi ani în urmă. Probleme 
deosebite s-au pus în special la mi
nerul cuţitelor de bucătărie Un lu
cru nu este totuşi rezolvat şi acesta 
e un canal a! pierderilor de metal.

Fabricile Inox din Bucureşti şi 
din Ocna Sibiului folosesc materiale 
din import cu lăţime de 43 mm şi 
respectiv 50 mm — oţel dublu conic. 
Dar noi ti-avem nevoie de oţel de 
50 mm. Firma din străinătate care 
ne furnizează oţelul dispune de lă
ţimea de care noi avem nevoie şi 
am sugera organelor centrale să ne 
dea o îpînă de ajutor

Am mers şi pe linia aplicării 
minerului din material plastic, dar 
e foarte scump: economia ce o rea
lizăm la metal o cheltuim astfel la 
mîner. Un cerc vicios

Ajunşi la capitolul concluzii, nu putem să ne ascundem satisfacţia 
pentru faptul că interlocutorii noştri au abordat, fără excepţie, tema 
pusă în discuţie intr-un spirit larg, cu răspundere pentru înfăptui
rea, acolo unde lucrează, a sarcinilor trasate de partid privind eco
nomia de metal. Organizînd „masa rotundă“ intenţia noastră a fost 
să facilităm un util schimb de experienţă, să contribuim la desco
perirea posibilităţilor, a rezervelor interne, precum şi să semnalăm 
unele neajunsuri în efortul întreprinderilor de a realiza cît mai 
multe economii de metal. înlăturarea lor, se înţelege, nu stă numai 
in puterile întreprinderilor din judeţ. Deşi lipsa de spaţii ne-a îm
piedicat să relatăm pe larg discuţia, sîntem convinşi ca, cel puţin 
pentru reprezentanţii întreprinderilor participante — cadre cu munci 
de răspundere —, a ieşit cu claritate în evidenţă faptul că în fiecare 
loc sínt resurse inepuizabile pentru a se obţine rezultate şi mai ini 
portante în gospodărirea metalului, că există — în această direcţie — 
o experienţă pozitivă ce poate şi trebuie să fie generalizată la toate 
întreprinderile consumatoare de metal din judeţul Sibiu.

Discuţia a fost consemnată din partea redacţiei de: 
I. BODEA şi I. NISTOR
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SARCINI URGENTE
pentru impulsionarea lucrărilor

agricole de primăvară
(Urmare din pag. I)

turii, este sporirea producţiei legu
micole. De aceea realizarea întocmai 
a planului privind cultivarea legu
melor, respectarea sortimentelor tre
buie să stea în centrul atenţiei con
siliilor de conducere, a specialiştilor. 
Din datele pe care le avem rezultă 
insă că şi în acest domeniu sínt se
rioase rămîneri în urmă atît în pri
vinţa însămînţărilor în răsadniţe cît 
şi a repicatului, nemaivorbind de 
faptul că din planul de irigaţii nu 
s-a realizat, pînă în prezent, decit 
5 la sută. La C.A.P. Cornăţel, din 
816 mp răsadniţe nu s-au realizat 
decît 250, la Laslea, din 1 800, abia 
1 010, iar la Roşia, din 1 530 doar 
530 mp. Consiliile de conducere şi 
specialiştii din cooperativele agri
cole de producţie trebuie să ţină 
seama că realizarea suprafeţelor pre
văzute a fi cultivate cu legume con
stituie o obligaţie care se înscrie 
ca o sarcină primordială în actuala 
campanie şi ca atare nu poate fi 
trecută pe un plan secundar. în 
consecinţă, sínt necesare măsuri 
energice pentru impulsionarea lucră

rilor şi în acest sector, cu atît mai 
mult cu cît în planul de producţie 
al multor unităţi au fost prevăzute 
sarcini importante şi în direcţia pro
ducerii legumelor timpurii sub adă
posturi de folii de polietilenă, iar 
instalarea solariilor şi plantatul cul
turilor întîrzie.

Acţiuni importante se cer a fi 
întreprinse şi în sectorul viti-pomi- 
col unde, din planul de 77 hectare 
la desfundat vie, s-au realizat doar 
65, iar gropi pentru plantatul po
milor s-au făcut numai pe 17 hec
tare din 94.

Dezvoltarea continuă a zootehniei, 
creşterea producţiei animaliere sínt 
influenţate în primul rînd de baza 
furajeră care se asigură în fiecare 
unitate. Iată de ce este imperios 
necesar ca în aceste zile să fie în
treprinse acţiuni de îmbunătăţire şi 
întreţinere pe toate pajiştile natu
rale pentru a asigura o producţie 
cît mai mare de nutreţuri.

Volumul important de lucrări ce 
este de realizat într-un timp relativ 
scurt cere multă iniţiativă şi spirit 
de răspundere din partea tuturor

acelora ce sínt chemaţi să-şi aducă 
contribuţia la efectuarea în cele mai 
bune condiţii a lucrărilor agricole 
de primăvară. Pentru impulsionarea 
ritmului actual este necesară o orga
nizare temeinică a muncii. Fiecare 
membru cooperator sau tractorist 
să ştie dinainte ce are de făcut incit 
orice zi bună de lucru în cîmp să 
poată fi folosită din plin. Factorii 
de conducere să cerceteze în per
manenţă fiecare parcelă pentru ca, 
imediat ce terenul permite, să se 
treacă la pregătirea lui pentru însă- 
mînţări. Să nu se mai admită ten
dinţa greşită de a aştepta ca în
treaga suprafaţă de teren să fie co
respunzătoare începerii lucrărilor. 
O asemenea practică nu poate duce 
decît la întîrzierea lucrărilor.

Sintern convinşi că, depunînd 
toată strădania şi priceperea, ţă
ranii cooperatori din judeţul Sibiu 
şi alături de ei mecanizatorii din 
staţiunile de maşini şi tractoare, eu 
sprijinul şi îndrumarea organiza
ţiilor de partid, vor realiza toate 
lucrările agricole din actuala cam
panie în timpul optim şi la cel mai 
înalt nivel agrotehnic.

I r-

Parcul Cetăţii din Sibiu, un minunat loc de recreere pentru toate vîrstele.
Foto: Fr. NUSS

Diverse... D iverse.

Un cineclub al 
amatorilor

La clubul uzinei „Independen
ţa" activează, de puţin timp, un 
cineclub. După informaţiile to
varăşului David Tancău, cineclu- 
bul posedă două aparate de fil
mat, un magnetofon, un aparat 
de proiecţie şi un laborator de 
lucru. în prezent amatorii cine- 
clubului realizează filmul „Ful
gul". Se aşteaptă cu emoţie con
fruntarea cu publicul.

Pentru turişti: *

După cum ne informează Di
recţia de industrie locală, între
prinderea industrială locală a 
preconizat să lanseze în acest an 
pe piaţă următoarele produse 
noi: corturi demontabile pentru 
plajă, saltele umplute cu înlocui
tor de iarbă de mare, lanternă din 
material plastic „Licurici“, lichid 
antiger, capace din material plas
tic pentru borcane de miere etc. 
Deci, foarte multe obiecte care 
interesează îndeosebi pe turişti.

V ILA CISNĂDIE Accesorii şi piese de schimb
(Urmare din pag. I)

simfonic dirijat de Miess Gerhard, 
în pauză, fumam o ţigară în holul 
Casei de cultură. Trăiam satisfacţia 
concertului. Mi-au sărit în ochi 
două răni ale zidului. Banca plasată 
într-un colţ al holului rodea cu 
răbdare. îşi făcuse lăcaşuri adinei. 
Şi cum se mişca puţin, cum mai 
cădea o fărîmă de tencuială. Mă 
gîndesc mereu la administratorul 
acestui palat de cultură. Ce senti
ment o fi trăind de continuă să lase 
banca în aceeaşi poziţie ?
, După concert mi s-au povestit 

fel de fel de întîmplări tulbură
toare. în afară de bravura celui care 
a aruncat cu ţigle de pe acoperişul 
restaurantului „Postăvarul" m-au 
tulburăt mărturisirile despre scan
dalul făcut de Aniculesei şi Mun- 
teanu la casa de cultură, într-o seară 
de bal. Nu-i de mirare de ce-am 
visat peste noapte scaune rupte, 
geamuri sparte, sticle aruncate etc.

Mi-am revenit însă. L-am întîlnit 
pe Viorel Munteanu. Cine e ? Se 
recomandă singur prin cînteccle 
transmise deseori la radio şi tele
viziune:

„Eu-s cioban din Răşinari
Cu fluerul la şerpar
Primăvara-n munte sui

OPERA DE STAT DIN CLUJ LA SIBIU
Publicul sibian va avea posibili

tatea ca în zilele de 28, 29 şi 31 
martie, să se reîntîlnească cu colec
tivul de actori al Operei de stat 
din Cluj, care va susţine la aceste 
date un bogat program de operă şi 
operetă, cu concursul baritonului 
Nicolae Herlea -— artist al poporu
lui. 9  Din program: Opereta Li

liacul, opera Bărbierul din Sevilla,
baletul în două acte Giselle. în 
această ordine, spectacolele vor 
avea loc pe scena Teatrului de stat 
din localitate, de la ora 20,00. Din
tre actorii clujeni vor fi prezenţi 
cu acest spectacol: Margareta Fînă- 
ţeanu, Mugur. Bogdan, Traian Po- 
pescu, Alexandru Racolţa, Ileana 
Turkás-Hubic.

Turma mea şi-a dorului“.
Munteanu a debutat la Casa de 

cultură din Cisnădie. După întîlnire 
am fost la un spectacol de teatru 
susţinut la casa de cultură de către 
amatorii din Şelimbăr. Am avut 
deosebita plăcere să-l cunosc pe au
torul piesei, pe Bretz Heinrich, de
oarece este cisnădian.

După spectacol, artiştii au încer
cat să se cinstească cu o bere. Dar 
la Cisnădie berea e o raritate. Şi 
nu sintern în toiul verii. Au sosit 
cîteva lăzi cu bere la restaurant. 
S-a produs o îngrămădeală şi toate 
au fost luate cu asalt. Şi atunci cum 
să se poată vorbi de ordine şi dis
ciplină î De ce-i atît de imposibil 
ca, măcar duminica, un cisnădian să 
poată gusta o bere în loc de al
coolul mult mai păgubitor sănătăţii 
şi ordine! publice ? După necazul 
cu berea am ieşit la o plimbare de 
liniştire pe strada principală a ora
şului. Dar ghinioanele s-au ţinut 
lanţ. Afişe anoste anunţau de la un 
pom la altul că numita Preotasa 
vinde totul, începînd de la coteţul 
de porci pînă la lingură. Şi înche
ierea suna cam aşa: „Plec din loca
litate. Salut 1"

S-a lăsat seara. M-am dus să dan
sez la Casa de cultură. Ca prin mi
nune şi acolo mi s-a servit un anti
dot sentimental. Puţină lume. Şi 
m-am întristat din nou. Purtasem 
înainte o discuţie cu Gherghina 
Iancu şi cu colegele ei de cameră. 
Opt fete se plînseseră că n-au ce 
face. La dans nu mergeau, pentru 
că nu erau destui băieţi (eroare 1), 
la teatru nici atît, cărţi nu aveau 
timp să citească. Cîteva urmau li
ceul seral dar n-aveau în casă nici 
o carte din bibliografia recomandată 
la limba română. Aveau poze fru
moase cu artişti, dar nu prea-şi 
aminteau în ce filme joacă.

Gama deosebit de 
bogată de sortimente 
produse de „Flamura 
roşie“ din Sibiu, cu
prinde pe lîngă nume
roasele bunuri de larg 
consum, o mare varie
tate de accesorii şi 
piese de schimb pen
tru industria textilă 
din întreaga ţară.

Numai în acest an 
s-au realizat 120 noi 
piese de schimb şi ac-

cesorii din masă plas
tică şi metal. Se re
marcă noile modele de 
pichere din material 
plastic pentru războa
iele de ţesut, executate 
pentru Combinatul de 
fibre artificiale Brăila 
şi pentru alţi benefi
ciari. Apoi diferite pi- 
nioane tot din material 
plastic, pentru maşinile 
de răsucit fabricate de

„Unirea“ Cluj. Au fost 
realizate noi mosoare 
pentru mătase, solici
tate de „Arta textilă“ 
Timişoara.

în numărul mare de 
accesorii şi piese de 
schimb noi, realizate 
în acest an, se includ 
şi diferite tipuri de 
arcuri plate şi curbe 
din sîrmă, cocleţi, piep
teni textili şi altele. 
PAR. BODEA, coresp.

!n fermentaţie

100 de ani de la naşterea 
lui Maxim Gorki

Manualele şcolare ne-au învăţat, cu suficientă insistenţă didac
tică, ecuaţia lapidară a primului scriitor realist-socialist — Maxim 
Gorki. Dar dincolo de tonul categoric, deci inexpresiv literar, al 
unei formule care-şi poate impune un înţeles mecanic, se între
zăreşte o personalitate care oferă generoase sugestii omeneşti şi, 
literare. Spărgînd cercul de etichetări grăbite, care reducea de 
cele mai multe ori opera gorkiană la un singur roman — Mama — 
aflăm datele esenţiale ale unei lecţii de viaţă şi creaţie, plină de 
învăţăminte.

Maxim Gorki a fost, mai înainte de toate, un om al timpului 
său, în adevăratul înţeles al cuvîntului (dincolo de inflexiunile 
ironice pe care această formulare le primeşte într-un cunoscut 
titlu lermontovian). Această ancorare organică în frămîntările 
unui ev de adinei şi esenţiale prefaceri a fost pentru Gorki. un 
mod necesar de viaţă, raţiunea sa de a fi, şi nu reflecta convin
gerea unei prescripţii impuse dogmatic. Aşa că, indicaţia didactic- 
literară conform căreia scriitorul „a fost influenţat de realitatea 
vremii" are doar o valoare formală, aproximativă, el făcînd parte 
indestructibilă din această realitate, la afirmarea căreia lua parte 
constructiv, din adînc. Conştiinţa sa literară s-a format la această 
dură dar trainică şcoală a vieţii, judeeîndu-şi „Universităţile" ca 
un fapt de viaţă cu puternice implicaţii de conştiinţă umană. 
Din această cauză, Gorki-omul nu poate fi rupt de Gorki-scriito- 
rul, primul explicînd şi determinînd pe al doilea. Scrisul a fost 
pentru Maxim Gorki tot un act de viaţă, un act de atitudine, 
în care primează valoarea conţinutistică, refăcînd pe plan literar 
un impresionant document de epocă, de la Viaţa lui Klim Sam- 
ghin pînă la galeria tipologică a piesei Azilul de noapte. în toate 
scrierile sale pulsează un puternic şuvoi al vieţii, care restituie 
posterităţii o experienţă scriitoricească printr-un roman al vieţii. 
De aceea, este greu de discutat formal arta sa literară, care se 
disimulează în bogăţia datelor transmise, în ţesătura semnifica
ţiilor de viaţă, în autenticitatea tipologică a personajelor. Această 
valoare fundamentală a operei sale constituie însăşi intenţia sa 
scriitoricească, determinînd perspectiva revoluţionară prin care 
Gorki se încadra unei noi modalităţi de creaţie.

Deşi nu a fost un teoretician de formaţie, Maxim Gorki s-a 
dovedit un priceput îndrumător literar, bazat pe un bun-gust 
cîştigat printr-o laborioasă muncă de ucenic al scrisului şi al 
vieţii. Sfaturile sale literare vizau intenţiile fundamentale ale 
scrisului, ţinînd de valabilitatea tematică şi scopul ideologic al 
lucrării, de larga ei accesibilitate, concretizînd indicaţiile leni
niste asupra caracterului noii culturi. Prin aceasta, Gorki viza 
consolidarea unei unităţi de concepţie la începuturile unei noi 
faze literare, determinînd un front comun al demersurilor scriito
riceşti.

Iată de ce Maxim Gorki a fost, în adevăratul înţeles al cu
vîntului, un om al timpului său, rămînînd în conştiinţa posteri
tăţii prin acest atribut fundamental al vieţii sale de om şi scriitor.

Titu POPESCU

11 inovaţii aplicate fn pri
mul trimestru

în sfârşit, enigma a fost dezlegată. Multă vreme nu s-a cunoscut 
cauza îndelungatei inactivităţi a echipelor de popice de la fabrica 
„Berea, Sibiului".

Dup| un schimb de telegrame cu consiliul asociaţiei sportive din 
întreprindere, sîntem în măsură să răspundem numeroşilor cititori 
care s-'au adresat redacţiei cu rugămintea de a elucida misterul: 
popicele au fost puse într-o soluţie-saramură anti-carii; bilele au 
intrat în rodaj pe o masă de biliard; pistele vor intra în reparaţii 
capital^ imediat după scoaterea lor din procesul de fermentaţie.

Nimic de zis, popice pe . . .  profil.

Samaritanism
Nu, ce sustrăgea pe traseu nu se 

ştia. Dar ce-şi însuşea direct, prin 
nedecontare, nu putea să ascundă la 
infinit. Şi a fost prinsă taxatoarea 
Maria Moldovan. O dată în vara 
trecută, apoi în toamnă . . .

Casierul verificator Ilarie Măie- 
rean nu i-a sistat gestiunea. A 
sfătuit-o să pună banii la loc. La 
fel de „milos" s-a dovedit şi Vasile 
Măieruş, şeful autobazei.

Şi frauda s-a perpetuat; în dauna 
avutului obştesc şi în favoarea sa- 
maritanismului cultivat de condu
cerea Autobazei Mediaş.

I.C.S. Alimentara Sibiu
a pus în vînzare prin toate magazinele produsul

Combinatul industrial de morărit 
şi panificaţie Sibiu

angajează următorul personal, prin concurs:
— merceolog I
— economist contabil
— chimist
— e l e c t r i c i e n i  pentru instalaţii automatizări 

cat. 7-a şi 8-a.
De asemenea, angajează muncitori necalificaţi.
Solicitanţii se vor adresa la sediul combinatului, in 

strada Dobrun nr. 1, la biroul personal.

Industria de morărit şi panificaţie Sibiu
Calea Dumbrăvii nr. 7

angajează de urgenţă
— o dactilografă

Condiţiile sínt cele prevăzute de H.C.M. nr.1603/1958.

un produs bogat în proteine şi maltoză, uşor asimilabil.

•  Indicat în alimentaţia sugarilor, administrîndu-se 
fiert în lapte zaharat în proporţie: 5 g făină 
malţată, 5 g zahăr şi 100 ml lapte.

Vînd urgent magnetofon Grunding 
TK 220 în stare perfectă. Informa
ţii: Buzdugan Ilie, Calea Dumbră
vii 12.

Cumpăr maşină de tors lînă cu 
patru fusuri cu toate accesoriile. A- 
dresaţi: Barboni Irma, Breazova, ju
deţul Timiş, oficiul poştal Margina.

Schimb locuinţă Iaşi — Sibiu. Ce
dez apartament 2 camere dependinţe, 
încălzire centrală gaz metan. Doresc 
similar Sibiu. Informaţii: Sibiu str. 
Cindrelul 11.

întreprinderea

H M

Angajează de urgenţă 
o dactilografă. 

Informaţii suplimentare 
Telefon 12530.

Cabinetul tehnic al Industriei de 
mezeluri şi conserve de carne din 
Sibiu, a înregistrat în primele trei 
luni ale acestui an un număr de 
12 propuneri de inovaţii. Unsprezece 
din ele au şi fost acceptate şi apli
cate în producţie. Valoroase prin 
eficienţa economică şi soluţiile teh
nice sínt: m a ş in a  d e  c o n fe c ţ io n a t  
c h e i ţe  p e n t r u  d e s c h id e r e a  c u t i i l o r  d e  
c o n s e r v e , realizată de inginerul Re
mus Dat, care aduce o economie de

285 000 lei anual, cheiţele confec
ţionate fiind furnizate şi altor între
prinderi producătoare de mezeluri
din ţară; t r a n s fo r m a r e a  l in ie i  a u to 

m a te  d e  f a b r ic a ţ ie  d e  la  c u t i i  n e 

r o tu n d e  la  c u t i i  r o tu n d e .  V- 
în aceeaşi întreprindere tehnicia

nul loan Roth a realizat un cuţit 
inelar pentru umplerea mezelurilor, 
cu un apreciabil randament calitativ 
şi cantitativ.

Buletine de ştiri: 5,00; 5,30; 9,00; 
11,00; 15,00; 18,00; 20,00; 24,00 
(programul I); 7,30; 8,30; 10,00; 
12,00; 18,55; 0,55—1,00 (progra
mul II).

Radiojurnale: 13,00; 16,00; 19,00;
22.00 (programul I); 14,00; 17,00;
23.00 (programul II).

Emisiuni literare: 8,25 — Mo
ment poetic, interpretat de Marga 
Anghelescu de la Teatrul C.F.R. 
Giuleşti; 20,40 — Oameni de sea
mă: Grigore Antipa; 22,30 — Mo
ment poetic. Versuri de Petre Stoica 
(programul I); 10,30 — Bibliotecă 
de literatură română: G. M. Zam- 
firescu — Maidanul cu dragoste;
15.30 — Mioriţa (programul II). 

Muzică simfonică şi de operetă:
10,30; 11,15; 15,25; 16,20; 18,05; 
18,50; 22,35 (programul I); Jţ39; 
9,00; 10,05; 13,50; 15,00; 17,15;
19,00; 20,00; 23,20 (programul II).

Muzică uşoară şi de jazz: 8,30; 
9,05; 11,30; 13,20; 14,50; 15,40;
17,15; 18,45; 19,30; 21,00; 22,20; 
22,55; 23,35; 0,05—5,00 (programul 
I); 8,00; 10,45; 12,45; 13,00; 14,30; 
15,15; 16,00; 16,20; 18,00; 18,45; 
22,30; 23,07; 24,00 (programul II).

Muzică populară: 11,03; 12,22; 
15,05; 20,17 (programul I); 7,00; 
7,45; 8,35; 11,40; 14,08; 16,40;
18.30 (programul II).

TELEVIZIUNE

plăpumăreasă" sau „Cucoană 
sínt" de Costache Caragiale). 

22,30 De la Giotto la Brâncuşi. 
22,50 Telejurnalul de noapte.
23,00 închiderea emisiunii.

CINEMA

SEARA DE OPERĂ
Opera de stat din Cluj va pre

zenta la Sibiu, în sala Teatrului de 
stat, ora 20,00, opereta Liliacul, de 
Johann Strauss.

SIBIU: PACEA: Sfântul la pîndă 
(orele 9,00; 11,30; 14,00; 16,30;
19,00; 21,00); TINERETULUI: Bles
temul rubinului negru (orele 10,00; 
12,00; 14,30; 16,30; 18,00; 20,00);
VICTORIA: Valetul de pică (orele
9,00; 11,00; 13,30; 16,00; 18,30;
21,00); INDEPENDENŢA: Careta 
verde (orele 11,00; 14,30; 16,30).

ANIVERSĂRI

17.30 Pentru cei mici: filmul „Pol: 
şi secretul celor şapte stele".

18.00 La ordinea zilei. Organizarea 
ştiinţifică a producţiei şi a 
muncii. „După 365 de zile".

18.30 Curs de limba germană •— 
lecţia a IX-a.

19.00 Studioul pionierilor . . .  
la Bacău.

19.30 Telejurnalul de seară.
19,50 Buletinul meteorologic.

Publicitate.
20.00 Film serial: „Ivanhoe" (ulti 

mul episod).
20.30 „Mult e dulce şi frumoasă ..." 

Emisiune de limbă română.
21.00 Estrada tinereţii. Emisiune 

muzicală.
21.30 Teleglob. Emisiune de călă

torii geografice. Finlanda.
21,45 Reportaj ’68. „Poarta apelor“.
22.00 Studioul mic: Vechi vode

viluri româneşti („Ingitafata

9 Se împlinesc 20 de ani de la 
moartea (1948) lui Grigoraş Dinicu,
renumit violonist român (n. 1889).

9  25 de ani de la moartea (1943) 
compozitorului rus S. V. Rahma- 
ninov (n. 1873).

TIMPUL
Soarele răsare la 6 h 04 m şi 

apune la 18 h şi 37 m. Vreme fru
moasă, cu cerul variabil. Vîntul va 
sufla potrivit pînă la tare din sec
torul nord-est. Minimele vor fi cu
prinse între —1 şi + 3  grade, iar 
maximele vor oscila între 11 şi 14 
grade.

MUZEE

Celebrul actor Jean Marais, 
în filmul Sfîntul la pîndă.

MEDIAŞ: PROGRESUL: Un na
bab maghiar (orele 9,00; 11,15;
14,00; 16,30; 19,00; 21,15); TINE
RETULUI: Război şi pace — seria 
I-a (orele 10,00; 16,30; 18,30; 20,30); 
UNIREA: O fată fericită (orele 
16,00; 18,00; 20,00).

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE: 
Pe gheaţa subţire (orele 18,00 şi 
20,00).

CISNĂDIE: POPULAR: Faraonul 
seria I şi II (orele 11,00; 16,00; 
18,00; 20,00).

OCNA SIBIULUI: Scara curajului 
(orele 17,00 şi 19,00).

Muzeul Brukenthal (secţiile isto
rie, artă populară şi artă decora
tivă); Muzeul municipal Mediaş şi 
Muzeul orăşenesc Agnita. Program 
de vizitare: orele 11—17.

ADRESE UTILE
Inspectoratul sanitar de stat jud 

ţean, str. Lenin nr. 10; Admini 
traţia financiară judeţeană, B-di 
Victoriei nr. 1; Oficiul de repa 
tizare a forţelor de muncă, Piai 
Unirii nr. 7; Serviciul de sistem; 
tizare şi arhitectură, str. Octombr: 
roşu nr. 2.
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Ciocniri consecutive între forţele 
patriotice şi trupele americano-
saigoneze

SAIGON 27 (Agerpres). — 
Orezăriile din delta fluviului Me
kong, un adevărat grînar al Viet
namului de sud, continuă să ră- 
mînă de cîteva zile terenul coti
dian al ciocnirilor dintre trupele 
americano-saigoneze şi forţele 
patriotice sud-vietnameze. După
cum anunţă comunicatele oficiale 
date publicităţii la Saigon şi cita
te de agenţiile de presă, numai în 
cursul zilei de marţi s-au înregis
trat in deltă trei ciocniri consecu
tive între trupe saigoneze şi uni
tăţi ale forţelor patriotice. Prima 
dintre ele a avut loc în provincia 
Ba Xuyen (150 km. de Saigon), 
unde un grup de patrioţi a sur

prins un detaşament al forţelor 
saigoneze. Luptele au durat a-
proape nouă ore, scrie corespon
dentul agenţiei France Presse, iar 
în ajutorul saigonezilor a interve
nit artileria americană.

Puţin timp mai tîrziu, la 100 
de km. depărtare au avut loc a- 
proape simultan alte două cioc
niri ale forţelor patriotice cu uni
tăţile regimului de la Saigon. Du
pă cum menţionează agenţiile de 
presă s-au înregistrat pierderi de 
ambele părţi, iar la Ding Thong, 
luptele continuau încă la sfi'rşi- 
tul zilei.

în acelaşi timp, în regiunea pla- 
tourilor înalte, unde de aproxi
mativ o lună situaţia se menţinea 
relativ calmă, au reînceput acţiu
nile ofensive ale patrioţilor. Un 
avion de recunoaştere american 
a fost doborît ieri de tirul patrio

ţilor pe cînd zbura deasupra înal
telor coline care domină localita
tea Pleiku. în  sector au fost tran
sportate imediat, cu ajutorul eli
copterelor, unităţi ale celei de a 
patra divizii americane de infan
terie, dar ele au fost prinse de ti
rul intens al patrioţilor.

Alte schimburi de focuri au a- 
vut loc în apropierea marii baze 
militare de la Khe Sanh.

S u h a r to  a le s  

p r e ş e d in te  

a i  in d o n e z ie i

DJAKARTA 27 (Agerpres). — 
Congresul Consultativ Popular al 
Indoneziei a aprobat în unanimi
tate numirea generalului Suharto 
în funcţia de „preşedinte cu îm
puterniciri depline“ pentru o peri
oadă de cinci ani, anunţă agenţia 
Reuter. Congresul a hotărît, tot
odată, amînarea alegerilor gene
rale pînă cel mai tîrziu în iulie 
1971.

VIETNAMUL DE SUD. 
— Instantanee ale lup
tei pline de măreţie şi 
abnegaţie duse de pa
trioţii sud-vietnamezi. In 
fotografie: Ataş împo
triva agresorului ameri

can.

Şedinţa Consiliului de Securi
ta te  în problem a rhodesiană

NEW YORK 27 (Agerpres). — Consiliul de Securitate a ţinut 
marţi o nouă şedinţă consacrată exam inării situaţiei din Rhodesia, 
mai ales după executarea unor patrioţi rbodesieni de către regimul 
rasist al lui Ian Smith. In cursul reuniunii, ministrul afacerilor ex 
terne al Zambiei, M. R. C. Kamanga, a supus unei critici severe 
politica dusă de guvernul Marii Britanii faţă de regimul rhode- 
sian, pronunţindu-se în favoarea folosirii forţei pentru înlăturarea 
guvernului Smith. Au mai luat cuvîntul reprezentanţii Braziliei, Pa- 
raguay-ulni şi Pakistanului.

Procesul de la Cairo

Procurorul  g e n e r a l  a c e r u t  
s e n t i n ţ a  c a p i t a l ă  p e n t r u  
pr inc ipa l i i  a c u z a ţ i

CAIRO 27 (Agerpres). — La 
Cairo a continuat procesul inten
tat unui grup de 54 foşti ofiţeri 
superiori egipteni, acuzaţi de a 
fi luat parte la tentativa din au
gust 1967 a fostului prim-vice- 
preşedinte al R.A.U. şi comandant 
suprem adjunct al forţelor ar
mate, mareşalul Amer, de a prelua 
conducerea armatei. în ultima şe
dinţă a tribunalului revoluţio
nar, transmite agenţia France 
Presse, procurorul general Awad 
El Awal a cerut sentinţa capitală

pentru principalii acuzaţi în pro
ces : fostul ministru de război 
Shams Badran şi fostul ministru 
de interne Abbas Radwan. Po
trivit agenţiei americane U.P.I., 
procesul urmează să ia sfîrşit la 
jumătatea lunii aprilie.

Tribunalul revoluţionar a fost 
instituit prin decret prezidenţial 
în noiembrie 1967, scopul său 
fiind de a judeca infracţiunile ca
re lezează interesele statului, atît 
în interior cît şi în exterior.

sclavi.
Membrii comisiei

INDIENII 

BRAZILIENI, 

FOLOSIŢI 

CA SCLAV!

RIO DE JANEIRO 27 (Ager
pres). — Directorul Fundaţiei na
ţionale pentru problemele indie
nilor brazilieni, Jose de Queiroz 
Campos, a declarat că bandiţi pe- 
ruvieni şi columbieni, care ope
rează de-a lungul frontierelor, 
folosesc indieni brazilieni ca 
sclavi. Campos a arătat că, po
trivit informaţiilor obţinute de 
o comisie guvernamentală de an
chetă trimisă în regiunea Ama
zonia, la frontiera cu Columbia 
şi Peru, indieni din tribul Ti- 
cuna sínt folosiţi drept sclavi pe 
plantaţiile de cauciuc. Ancheta 
a stabilit că în dese rînduri a- 
venlairieri columbieni şi peruvi- 
eni invadează zonele de graniţă 
ale Braziliei şi capturează indieni 
gare apoi sínt transformaţi în

de anchetă
au relatat, de asemenea, că o 
mare parte a tribului Ticuna este 
contaminată de lepră.

C a se le  d e pe Lună
Primii cosmonauţi ca

re vor călca pe Lună se 
vor putea depărta pro
babil numai la cîteva 
sute de metri de navă. 
Ulterior, doi sau trei 
cosmonauţi vor putea ră- 
mîne 14 zile şi probabil 
că vor reuşi să parcuţgă 
cu un mijloc de trans
port special circa 200 
km. In faza următoare 
oamenii vor rămîne aco
lo 90 de zile.
. Oricum ar fi aceste e- 
tape iniţiale, LA ÎNCE
PUT, CA LOCUINŢE 
VOR FI FOLOSITE CA
BINELE N A V E L O R  
COSMICE SAU ALE 
IVI I .1 L O A C E L O R  DE 
TRANSPORT.

Pasul următor în stu
dierea Lunei - va consta 
în construirea unor în
căperi în afara navelor 
cosmice care să adăpos

tească un timp mai înde
lungat un număr mai 
mare de oameni de ştiin
ţă şi tehnicieni şi vor fi 
în mare măsură indepen
dente de aprovizionarea 
de pe Pămînt. S-au stu
diat deja diferite con
cepţii de bază ale aces
tui nucleu al viitoarei 
locuinţe pe Lună. Un 
plan american propune 
să se pompeze pînă la 
presiunea de 1/3 atmos
fere o construcţie de 
cauciuc cu pereţi dubli, 
şi suprafaţa ei să se a- 
copere cu un material 
artificial care să o fe
rească de meteoriţi. Ar 
fi UN ADĂPOST PE 
SUPRAFAŢA LUNEI.

Oameni de ştiinţă so
vietici ca Varvarov şi 
Şternfeid sínt mai în
clinaţi să instaleze CON
STRUCŢII RIGIDE SAU

ELASTICE IN PEŞTERI 
NATURALE SAU CREA
TE ARTIFICIAL LA 
MARE ADINCIME DE 
•SUPRAFAŢA. Un argu
ment serios în favoarea 
construirii unor instala
ţii „subterane“ sínt par-

tructivă a meteoriţilor şi 
r azelor cosmice.

După construirea pri
melor locuinţe stabile 
care vor putea exista 
numai un timp limitat 
fără aprovizionare de pe 
Pămînt, se va trece la

Sesiunea 
Comitetului 
ad-hoc 
al 0. N. U.

NEW YORK 27 (Agerpres). 
— La New York îşi desfăşoară 
lucrările prima sesiune a Co
mitetului ad-hoc al O .N.U., 
din care face parte şi Romania, 
însărcinat cu studierea folosi
rii paşnice a teritoriilor sub
marine situate dincolo de li
mitele apelor teritoriale.

Luînd cuvîntul în cadrul a- 
cestor lucrări, reprezentantul 
român, ambasadorul Gheor- 
ghe Diaconescu, a subliniat 
importanţa dezvoltării coope
rării internaţionale în domeni
ul folosirii paşnice a resurselor 
din teritoriile submarine şi 
subsolul acestora, precum şi 
necesitatea unui studiu temei
nic prealabil al tuturor pro
blemelor care decurg din in
tensificarea acestei cooperări,

DELHI i

Conferinţa mondială pentru comerţ 
şi dezvoltare şi-a prelungit 
dezbaterile pînă vineri

NEW DELHI 27 (Agerpres). — Conferinţa Naţiunilor Unite 
pentru comerţ şi dezvoltare (U.N.C.T.A.D II) a hotărît miercuri 
să-şi prelungească lucrările pînă vineri la miezul nopţii. Preşedinte
le conferinţei, Dinesh Singh, ministrul comerţului al Indiei, a ex
plicat că această amînare este necesară pentru a se permite defi
nitivarea şi adoptarea raportului general asupra lucrărilor diferite
lor comisii.

în şedinţa de marţi, conferinţa a aprobat un plan privind crea
rea unui sistem general de preferinţe, care prevede acordarea unui 
tratament preferenţial exporturilor din ţările în curs de dezvoltare.

MADRID:

Presa franceză despre 
apropiata reuniune mo
netară de la Stockholm

PARIS 27 (Agerpres). — In
tr-un comentariu consacrat apro
piatei reuniuni monetare a „grupu
lui celor zece“ de la Stockholm, 
ziarul ,,L’Aurore“ scrie că S.U.A. 
vor trebui să ia de urgenţă mă
suri de asanare economică pentru 
a stopa spirala inflaţionistă, care 
se dezvoltă şi îndeosebi pentru a 
reduce deficitul balanţei lor de 
plăţi. „Dacă Administraţia John
son nu se va hotărî la astfel de 
măsuri, arată ziarul, întregul e- 
dificiu monetar interoccidental va 
fi repus în cauză“. Referindu-se 
la poziţia Franţei, ,,L’Aurore“ 
subliniază că „pentru a-i obliga

SITUAŢIE ÎNCORDATA 
IN PANAMA

CIUDAD DE p !a NAMA 27 (Agerpres). — Acţionînd la ordinul 
preşedintelui Marco Robles, garda naţională panameză a împiedi
cai marţi un cortegiu compus din depulaţii opoziţiei să pătrundă 
în incinta Parlamentului. Armata a folosit grenade cu gaze lacrimo
gene, împrăştiind pe deputaţi, care aveau în frunte pe preşedintele 
Adunării Naţionale, Carlos Augustin Arios. Alte două încercări 
ale deputaţilor de ?» pătrunde in clădirea Adunării Naţionale, avînd 
de data aceasta în frunte pe noul preşedinte ales de Adunarea Na
ţională, Max Delvalle, s-au soldat cu un eşec, armata trăgind focuri 
de armă automată in aer şi folosind grenade cu gaze lacrimogene.

Reuniunea Parlamentului fusese convocată de Max Delvalle, 
declarat duminică „preşedinte constituţional“ de către deputaţii 
opoziţiei din Parlamentul panamez, care l-au demis pe preşedintele 
Roblés din funcţia 4a sub acuzaţia de violare a constituţiei. In 
cursul şedinţei, noul preşedinte urma să rostească un mesaj prezi
denţial, dar preşedintele Robles a cerut armatei să împiedice folo
sirea palatului legislativ „drept un centru pentru activităţi sub
versive“.

Şeful gărzii naţionale, generalul Bolivar Vallarino, a afirmat că 
nu recunoaşte validitatea alegerii lui Max Delvalle ca preşedinte, 
atît timp cît Curtea Supx-emă de justiţie nu se va pronunţa asupra 
recursului prezentat de preşedintele Robles. Această curte se află 
în vacanţă pînă la 1 aprilie.

Pe de altă parte, marţi au fost operate mai multe arestări de 
către garda naţională, printre care deputatul Arnulfo Arias, parti
zan al lui Delvalle, care transporta în automobilul său bombe cu 
plastic. Trei conducători ai Partidului democrat-creştin de opoziţie 
au fost, de asemenea, arestaţi sub învinuirea de „activităţi 
subversive“.

PANAMA — In fotografie i O demonstraţie în capitala panameză.

pe americani la acest efort, gu
vernul francez ar fi gata să ac
cepte, la Stockholm, aplicarea 
drepturilor speciale de extragere 
de la Fondul Monetar Internaţio
nal cerute de S.U.A. Drept com
pensaţie pentru acordul său, 
Franţa, de comun acord cu par
tenerii săi din Piaţa comună, ar 
putea cere S.U.A. să adopte în 
cel mai scurt timp o serie de re
forme economice prin mijloacele 
cele mai radicale“. Dacă lucrurile 
se vor desfăşura în acest fel, con
chide ziarul, Conferinţa de la 
Stockholm va fi încununată de 
succes, iar hotărîrile ei ar putea 
pune capăt speculaţiilor asupra 
aurului.

La rîndul său „La Nation“, re
ferindu-se la propunerea de a se 
facilita importurile americane în 
Europa, arată că „remediul îm
potriva pierderilor de aur ale 
S.U.A. nu trebuie să conste în- 
tr-o nouă sporire a profiturilor 
comerciale care s-ar obţine pe 
spinarea ţărilor vest-europene.

UN MANIFEST  
AL ORGANI
ZAŢIEI  
„ACJIUNEA  
SINDICALĂ  
A MUNCI
TORILOR"

MADRID 27 (Agerpres). — In 
capitala Spaniei continuă grevele 
şi demonstraţiile de protest îm
potriva arestării, la 24 martie, de 
către forţele poliţieneşti, a unui 
grup de muncitori cave au luat 
parte la o reuniune a „Comisiilor 
muncitoreşti“. La Fabrica de 
autocamioane „Pegaso“, muncito
rii au declarat greve pe termen 
limitat în majoritatea secţiilor 
uzinei. Exemplul muncitorilor de 
la „Pegaso“ a fost urmat şi de 
cei de la Uzina „Standard Elec
trica“. Marţi după-amiază, orga
nizaţia „Acţiunea sindicală a 
muncitorilor“ a difuzat un mani
fest, arătînd că printre persoa
nele arestate duminică se află 20 
de conducători ai acestei orga
nizaţii. Manifestul relevă că „Ac
ţiunea sindicală a muncitorilor“ 
susţine în întregime planul de 
acţiune al „Comisiilor muncito
reşti“ — organizaţie unitară a oa
menilor muncii spanioli.

Manifestaţii în favoarea de
mocratizării sistemului de în- 
văţămînt superior au avut loc 
marţi şi în rîndul studenţilor. 
Aproximativ 5.000 de studenţi au 
organizat demonstraţii la centrele 
universitare din Valladolid, Se- 
vilia şi Salamanca. Rectorul uni
versităţii din Sevilia a ordonat 
în urma acestei manifestaţii sus
pendarea tuturor activităţilor cul
turale studenţeşti pînă la începu
tul lunii mai.

P e  s c u r t  N PE SCURT n P e  s c u r t
R o m â n i a  a l e a s ă  î n  b i r o u l  

c o n f e r i n ţ e i  N a ţ i u n i l o r  U -  
n i t e  p e n t r u  c o d i f i c a r e a  
p r i n c i p i i l o r  d e  d r e p t  i n t e r 

n a ţ i o n a l  r e f e r i t o a r e  l a  
t r a t a t e

Conferinţa Naţiunilor Unite 
pentru codificarea principiilor de 
drept internaţional referitoare la 
tratate a ales miercuri pe cei 23 
de vicepreşedinţi ai conferinţei şi 
preşedinţii comisiilor plenare şi 
de redactare. împreună cu pre
şedintele conferinţei, aceştia for
mează biroul conferinţei, care în
drumă desfăşurarea generală a 
lucrărilor. Printre ţările ai căror 
reprezentanţi au fost aleşi vice
preşedinţi se află şi România.

Moscova. F e s t i v a l u l  
f i l m e l o r  p e n t r u  c o p i i

La Moscova se desfăşoară un 
festival al filmelor pentru copii, 
în cursul căruia vor fi prezentate 
âproximativ 30 de filme artistice 
şi de desen animat realizate de 
cineaşti din Bulgaria, Ceho
slovacia, R. D. Germană, Iugo
slavia, Polonia, România, Unga
ria şi U.R.S.S.

Studiourile cinematografice din 
ţara noastră prezintă filmele „Co
rabia misterioasă“, „Vezi, rîndu-

nelele se duc...“, 
alb“ şi „Nota 3“.

„Contrapunct în

«estea va fi şi centrul de 
control al întregii aşe
zări, centrul de control 
al comunicaţiilor inter
planetare, inclusiv plat
formele de decolare şi 
aselenizare, precum ş i ' 
centrala pentru legătura

P E R S P E C T I V E L E
A N U L U I 2000

tieularităţile «limaterice 
de pe Lună. Temperatu
ra variază între +130°C 
ziua şi —160°C noaptea. 
In afară de aceasta, su
prafaţa Lunei nu poate 
fi ferită de acţiunea dis-

construirea unei aşezări 
lunare.

Pentru o mai mare si
guranţă, ÎNCĂPERILE 
CELE MAI IMPORTAN
TE VOR FI IN DUBLU 
EXEMPLAR. Printre a-

prin radio şi televiziune 
cu Pămîntul, centrala 
electrică a bazei atomi
ce şi, de combustibil, 
centrala electrică solară,
şi uzina 
apă.

de oxigen şi

In afară de încăperile 
pentru echipaj sínt ne
cesare si At e l ie r e  
PENTRU ÎNTREŢINE
REA ŞI REPARAREA 
NAVELOR COSMICE ŞI 
A MIJLOACELOR DE 
TRANSPORT, DEPOZI
TE DE COMBUSTIBIL, 
DE PRODUSE ALIMEN
TARE, PRECUM ŞI LA
BORATOARE ŞI INS
TITUTE DE GEOLO
GIE, ASTRONOMIE ŞI 
ALTE D I S C I P L I N E  
TEHNICE ŞI ŞTIINŢI
FICE.

Poate că aşezarea va 
avea şi o uzină de com
bustibil şi, neapărat, un 
combinat de materiale 
de construcţie.

Un roL important pen
tru regenerarea aerului, 
precum , şi pentru obţi
nerea hranei îl vor juca 
instalaţiile hidroppnice. 
Sub clopote transparen
te, acestea vor varia na
tura sumbră de pe Lună

şi vor procura oameni
lor hrăni, şi oxigen.

De alimentarea cu e- 
nergie a avut grijă na
tura. Cînd Soarele se 
află la zenit, fiecare ki
lometru patrat de pe 
suprafaţa Lunei primeş
te într-un minut 2 x 1010 
calorii, adică circa 5 x 
107 kWh. Prin urmare. în 
cursul zilei lunare, E- 
NERGIA VA FI ASIGU
RATA DE CENTRALE
LE ELECTRICE SOLA
RE, de pildă, cu ajuto
rul Semiconductor! lor etc. 
Ele vor furniza ca şi în 
timpul nopţii lunare, de 
două săptămîni, lumină 
ea ziua. ALIMENTAREA 
CENTRALA CU CU

RENT ELECTRIC VA FI 
ASIGURATA DE O 
CENTRALA ATOMO- 
KLECTRICÄ care va 
funcţiona continuu cu 
consum minim. Şi, în 
sfîrşit, energia solară 
sau atomică va alimen

ta cuptoarele în care ro
cile şi minereuri le vor fi 
prelucrate şi transfor
mate în materiale de 
construcţie.

Este sigur că în anii 
următori, un mare nu
măr de ingineri şi teh
nicieni vor trebui să se 
specializeze în construc
ţii extraterestre, pentru 
că încă în secolul nos
tru ingineri, tehnicieni 
şi specialişti vor cons
trui prima aşezare lu- 
rîară. Atunci, după ce 
vor fi studiat tehnica 
construcţiilor pe Lună, 
vor putea pleca din pri
ma aşezare independen
tă pe Lună în expediţii 
de proporţii mai mari. 
Ei vor parcurge pe şe- 
surile şi mările lunare 
distanţe tot mai max-i şi 
vor crea noi 4i noi cen - 
tre pe Lună.

Ing. G. KURZE

R.D.G. L a  6 a p r i l i e  —  
r e f e r e n d u m  a s u p r a  p r o 
i e c t u l u i  n o i i  C o n s t i t u ţ i i
Camera Populară a Republicii 

Democrate Germane a aprobat 
marţi o lege care prevede că la 
6 aprilie va avea loc un referen
dum popular asupra proiectului 
noii constituţii a R. D. Germane. 
Acest referendum, precizează a- 
genţia A.D.N., va încheia dezba
terea asupra proiectului de con
stituţie.

Irlanda. G r e v a  m u n c i t o r i 
l o r  d e  l a  c e n t r a l e l e  e l e c 

t r i c e
Aproape întreaga industrie a Ir

landei a fost paralizată miercuri, 
în urma unei greve a munci
torilor de la centralele electrice. 
Greva, intrată în cea de-a doua 
zi, continuă în ciuda unei legi 
care interzice orice acţiuni gre
viste. Greviştii cer îmbunătăţirea 
salariilor.

V i z i t a  l u i  W i l l y  B r a n d t  î n  
C o a s t a  d e  F i l d e ş

Vicecancelarul şi ministrul de 
externe al Republicii Federale a 
Germaniei, Willy Brandt, a sosit 
in capitala Coastei de Fildeş, 
Abidjan, unde va prezida o con
ferinţă a ambasadorilor vesl-ger- 
mani din ţările situate la sud de 
Sahara.

íntr-o declaraţie făcută repre
zentanţilor presei, W;illy Brandt 
şi-a exprimat satisfacţia in legă
tură cu îmbunătăţirea continuă a 
relaţiilor dintre Republica Fede
rală a Germaniei şi Coasta de 
Fildeş.

î n c e p e  r e p a t r i e r e a  m i l i t a 
r i l o r  a m e r i c a n i  d i n  R ,  F .  

a  G e r m a n i e i
Ministerul Apărării al S.U.A. a 

anunţat că două brigăzi de in
fanterie, un regiment de blindate 
şi patru escadrile de aviaţie vor 
începe să fie repatriate din R. F. 
a Germaniei în S.U.A. începînd 
de luna viitoare, după cum fu
sese prevăzut la sfîrşitu! anului 
trecut. Această măsură afectează 
aproximativ 30.000 de militari a- 
parţinînd trupelor terestre şi 
5.000 de membri ai forţelor ae
riene americane din Eurox* oc
cidentală.
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